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Solo era un 
bosque

Francisco 
Camps Muñoz

Vecino de La Canyada 

Un bosque sin sendas, besaba 
el río, deslizaba en barrancos, 
buscando el agua, apenas si 
había, labores y un caserío...
donde tierra de condes, se 
cultivaba.

Lo demás, sólo selva, vistiendo 
pinos, sus dueños, los zorros, 
lobos y las ardillas, conejos, 
tórtolas, gorriones, las 
abubillas... se volaban al paso 
cansino de los equinos.

Desde la vereda del Túria, 
traqueteaban, subiendo el 
grano, entre las labores, los 
carros y los mulos, con sus 
sudores... y al tren de vapor, se 
los cargaban.

Y el bosque iba cediendo, para 
el humano, tierras de labores 
tan milenarias, produciendo 
alimento, de lo más sano...
hortalizas, legumbres, tan 
necesarias.

Entre estos bosques está la 
historia, de La Canyada y de 
su población... del Tío Pascual 
y su memoria... de su primer 
colono y de su intención.

Promovió hospedaje y 
hostelería, su primer negocio, 
fue en la estación, su primera 
Venta de la Alegría... en el pozo 
y la viña, puso tesón.

El tren de vapor fue ese 
progreso, y de lo salvaje, 
tomaron su posesión, y entre 
casas al bosque pusieron 
preso... imponiendo el humano, 
su condición.

Esta tierra virgen, domesticada,
el ciudadano de hoy, la cuida y 
mima, todavía de lo salvaje está 
adornada... por esa naturaleza, 
que es nuestra estima.

Hoy, este bosque saluda ya, 
entre las sendas, a curiosos, 
ecologistas y caminantes, 
está presente, en las aceras 
y las viviendas... olvidando lo 
salvaje, como era antes.

Aún habitan, las ardillas, las 
codornices, quizás conejos, 
abubillas y mirlos blancos, 
con el rol de sus vidas, sus 
directrices... madrugadas 
sonoras, versan sus cantos.

Nos queda la nostalgia, de sus 
barrancos, las huellas dejadas, 
de la edad del bronce, la vida 
del río, y lagos estancos...
en medio del bosque de 
antiguos condes.

En sus calles, rebosan verdes 
vallados, los setos, las rosas y 
los jazmines, haciendo nuestros 
aires muy perfumados... la 
naturaleza encerrada, cumple 
sus fines.

Consigue el ciudadano con su 
proeza... regalarnos jardines 
muy naturales...
La Canyada, es uno de esos 
lugares... con un bosque y sus 
calles, de gran belleza.
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Festes 
2023

Beatriz Sambeat
GUÍA mi ciudad / 

La Cañada te GUÍA

Por fin llega el calor, se avecinan días 
de vacaciones, playa, montaña, relax, 
familia y amigos.. y grandes resacas 
electorales. Porque no digais que no 
hemos sufrido semanas de intensas 
campañas donde parecía que no se 
hablaba de otra cosa. Ahora llega 
el verano, no hay colegios y los 
municipios comienzan a organizar sus 
fiestas patronales.  La programación 
de cada uno ha sido cuidadosamente 
diseñada para satisfacer los gustos de 
todos, desde los más pequeños hasta 
los mayores.

En Paterna tenemos las fiestas 
Mayores a finales de agosto seguido 
de las de la Canyada. Pero antes 
llegan las de la urbanización de El 
Plantío que son este mismo mes de 
julio a finales. En ellas podremos ver 
espectáculos en vivo, concursos, 
grandes cenas y ambiente para toda 
la familia. 

Todas estas fiestas son mucho más que 
simples eventos. Son oportunidades 
para fortalecer lazos comunitarios, 
fomentar la convivencia y enaltecer 
todas nuestra raices culturales.  

Desde aquí os animamos a participar 
en todas las actividades programadas. 
En verano se tiene que socializar, salir 
a la calle, disfrutar con un buen grupo 
de amigos o en familia. ¡Feliz verano a 
todos y nos vemos por las calles!

Si vols anunciar-te en

comunicacion@lacanyadateguia.com

tel. 617. 34 34. 30

de
mi
ciudad

Contacta amb nosaltres!Des de 50€

Vols escriure la teua opinió? Contacta amb nosaltres: comunicacion@lacanyadateguia.com 617 34 34 30 

Julio... ¡Y 
pasando el 

verano !

Jesús Pérez Rubio
Vecino de La Canyada 

Pues aquí estamos. Manteniendo 
la lucha como todos los veranos 
contra hormigas, mosquitos y 
calores varios.
A las hormigas, por fin, parece que 
he logrado mantenerlas alejadas 
de mi vieja vivienda. ¡Lo menos un 
mes me ha costado sacarlas de mi 
vapuleada cocina! Entraban por 
sitios insospechados, caminos 
olvidados, arcanos vericuetos…. 
Atacaban saliendo por detrás de 
los viejos marcos de las viejas 
puertas, por algún resquicio entre 
dos azulejos o por un huequecito 
existente en alguna pared.
En ágiles columnas caían sobre 
una miga de pan olvidada, sobre 
un resto no recogido en el banco 
de la cocina… Menos por el 
comedero de Brus, claro, ahí no se 
atrevían, temían su famosa lengua-
aspiradora que cada pocos 
minutos limpiaba metódicamente 
susodicho cacharro. Las que 
osaron acercarse o fueron lentas y 
no lo vieron venir, circulan a día de 
hoy por sus largas tripas.
Los mosquitos siguen en pie de 
guerra, sí. Cachivaches eléctricos, 
aerosoles con olor a limón, rosas 
frescas o zarandajas varias, no les 

afectan lo más mínimo. Parece que 
en vez de molestarles lo disfrutan 
los muy cabroncetes.
Además son unos cachondos, 
ayer mismo se me presentó una 
comisión bien organizada de 
mosquito tigre, mosquito común y 
mosquito Cañadiense… fijándome 
en sus ojos me pareció descubrir 
también algún mosquito chino, 
pero de eso no estoy seguro, 
no.  Querían proponerme que les 
echara un insecticida con sabor a 
sepia, gambas fritas o similar. ¨Por 
lo de cambiar de menú” me decían 
mientras se pavoneaban ante mí. 
¨Claro como lo que es afectarnos, 
no nos afecta ninguno…” ¡ No te 
giban los zancudos estos!
Tras dura negociación les dije que 
sí. Lo mismo me daba que al volar 
dejaran sabor a limón que a sepia. 
Con eso y una copita de vino ya 
tenía el aperitivo resuelto y sin salir 
de casa.

Me dijeron que tenían montado 
el campamento en el jardín para 
todo el verano y que no pensaban 
irse. Como mucho cambiar de 
zona. Tenían comida, bebida y un 
montón de hierbecitas para vivir  
¡Qué los echara si tenía agallas…!
Al menos hemos ajustado un 
precio de alquiler y han prometido 
irse en Septiembre. ¡Ya vorem, lo 
que es contrato no han querido 
firmar! Ahí están, conviviendo con 
largas filas de hormigas.
En cuanto al calor nada que añadir, 
ya eché el resto en el artículo de 
Julio del año pasado. Está claro 
que si no morimos congelados, 
moriremos churrascados , las 
estadísticas están ahí. Yo por si 
acaso tomo vino blanco o , casi 
helado, en verano. En invierno me 
cambio al tinto que además da 
buen color de cara. ¿Qué más se 
puede pedir?

Pienso disfrutar del verano, venga 
como venga, por si acaso. Veo 
muchos a mi alrededor que no 
gozan de nuestra salud. No me 
parecería justa otra actitud por mi 
parte.

¡ Venga, no seamos tan quejicas 
que a la primera ronda invito yo!
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Cosmohabitat Inmobiliaria 
Dirección: Calle 29 numero 53, local 1. La Canyada 
644 027 227 // 613 01 82 82 // info@cosmohabitat.com 
Agencia inmobiliaria especializada en la venta y alquiler 
de inmuebles ubicados en toda la Comunidad Valenciana, 
especialmente en Camp de Túria. 

Si quieres vender tu propiedad, nos ocupamos de prepa-
rar tu casa en todos los aspectos. Realizamos un estudio 
de mercado para obtener una valoración de la vivienda, 
hacemos reportaje fotográfico profesional, tramitamos el 
certificado de eficiencia energética y muchas acciones 
mas. ¡Consúltanos! 
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Los profesionales de la artesanía vuelven a las calles en la ‘Festa de la 
Cerámica’ de Manises1

Vicente Mompó nou president de la Diputació de València amb el suport 
de Vox i el vot d’Ens Uneix a si mateix3

L’Eliana celebrará sus Fiestas Mayores 2023 del 7 al 17 de julio2

Un govern progressista per al mandat 2023/2027 a Manises4

Este sábado arranca en l’Eliana Estiu a la Torre 20236

20 atletes i 8 equips reconeguts en la Gala de l’Esport de l’Eliana5

Dirección: Calle San Vicente Ferrer 11
Teléfonos: 96 132 58 22 // 96 182 25 00
629 64 14 13 // 658 86 00 74
www.creaespacio.com/es
carmen@creaespacio.com
Horario: L-V: de 9 a 19:30h.

CREAESPACIO RESIDENCIAL viene a La Canyada y 
ahora tiene su oficina enfrente de la iglesia. 
Crea Espacio industrial continúa en Parque 
Tecnológico. 
Aquí encontrarás tu hogar, ya sea de alquiler o compra 
y tu terreno para construirte tu casa. ¡Ven a visitarnos!

Molts municipis de la Comunitat 
Valenciana viuen les esperades 
festes dels pobles aquests dies 
i fins allí es desplaça l’equip de 

Fas festa per a mostrar-nos 
les tradicions, l’ambient i la 
seua gent. Demà divendres 7 
de juliol, el presentador Ferran 
Cano estarà acompanyat al 
plató pel famós pregoner de la 
sèrie L’Alqueria Blanca, el seu 
homònim Ferran Gadea.  

El programa més festiu d’À 

Punt repassarà les festes 
d’aquesta setmana marcades 
pel foc, l’aigua i l’orxata. Carles 
Navarro s’endinsa en l’època 
medieval en les trobades de 
dracs i bèsties del foc a Cervera 
del Maestrat, mentre Rosa 
Porta encén les calderes de 
Santa Paula a Benavites per a 
centenars de festers. 

Per la seua banda, la 
festareportera Berta Báidez es 
mulla en les festes d’Algorfa 
i comparteix amb els veïns 

del Marítim de València la 
seua gran Entrada Mora i 
Cristiana. També vivim el gran 
dia de l’orxata d’Alboraia, on 
milers de persones degusten 
el nostre refresc més famós, 
i acompayem els amics de 
Catral pels carrers del municipi 
entonant el seu càntic de festa. 

A més gaudirem en directe de 
la mascletà nocturna de les 
festes de Montroi i el festival de 
paelles que inaugura els dies 
grans de l’Eliana. 

‘Fas festa’ recorre les festes dels pobles cada divendres a les 22 hores



L’Ajuntament de Paterna reprén 
els tràmits municipals per a 
declarar Les Moles Parc Natural 
Municipal.

Així ho ha anunciat el consistori 
paterner després de conéixer la 
sentència del Tribunal Superior 
de Justícia de la Comunitat 
Valenciana (TSJCV), que 
coincideix amb l’Ajuntament que 
el Pla d’Ordenació de Recursos 
Naturals (PORN) del Parc Natural 
del Túria no és l’eina adequada 
per a protegir Els Moles.

Per això, i per a agilitzar que 
Els Moles puguen tindre la 
correcta protecció municipal 
que mereixen, el consistori ha 
demanat a la conselleria en 
funcions d’Emergència Climàtica 
i Transició Ecològica que “no 
reincidisca en el seu error i no 

recórrega la sentència”.

“No entenem els interessos de la 
conselleria en funcions a dilatar 
la correcta protecció ambiental 
dels Moles i a confondre a la 
ciutadania”, han destacat des 
de l’Ajuntament, al mateix temps 
que han recordat que “la voluntat 
de l’Ajuntament sempre ha sigut 
la de protegir Els Moles d’una 
forma adequada, ordenada i 
acreditada”.

Des de l’Ajuntament s’han 
mostrat satisfets que la sentència 
del TSJCV tinga en compte el 
motiu al·legat des del consistori 
sobre la falta de justificació de la 
inclusió de l’àmbit d’ampliació 
del PORN del Túria que afecta el 
terme municipal de Paterna.

El Tribunal de Justícia de la 

Comunitat València argumenta 
que “estimem que no s’ha 
acreditat la continuïtat de la 
infraestructura verda atés que 
es veu totalment interrompuda 
per les àrees urbanes o les 
infraestructures existents. 

Tampoc la capacitat de l’àmbit 
de connectar-se o servir de 
connexió entre altres àmbits 
o espais naturals és limitada i 
es veu totalment interrompuda 
per les àrees urbanes o les 
infraestructures existents i 
futures, baste examinar la 
fotografia en el foli 14 de 
l’informe dels tècnics municipals 
o els visors de cartografia que 
acompanyen a l’informe on 
es veu el sòl envoltat de les 
urbanitzacions i desconnectat 
amb el Riu Túria”.

Les Moles a Paterna pot ser un Parc Natural Municipal

Cristina Domingo 
Aliança per l’Emergència 
Climàtica de Paterna

Fa uns dies, el Tribunal Superior de 
Justícia de la CV dictava una sen-
tència per la qual excloïa les Moles 
del Parc Natural del Túria. Amb la 
sentència, les Moles tornen a ser 
un espai vulnerable que és possi-
ble que arribe a ser urbanitzable.

A falta d’un possible, i desitjable, 
recurs que pot interposar la Con-
selleria de Medi Ambient, que va 
incloure les Moles en el Parc Na-
tural del Túria, este territori de 471 
hectàrees (com 471 camps de 
futbol) es torna a convertir en sòl 
no urbanitzable rústic, i el seu futur 
dependrà del que vullga l’equip de 
govern paterner. Per ara, l’alcalde 
de Paterna ha dit que vol que les 
Moles siguen paratge natural muni-
cipal. Aleshores, ens podríem pre-
guntar: si l’Ajuntament de Paterna 
no vol que les Moles tinguen la ca-
tegoria de parc natural, per què sí 
que vol que siguen paratge natural 

municipal? Si els paratges naturals 
tampoc s’urbanitzen, per què Sa-
gredo i el seu equip volen baixar la 
categoria de la protecció? Podem 
estar tranquils? O hi ha alguna 
cosa estranya, algun “gazapo” que 
se’ns escapa? 

Desgraciadament, l’Ajuntament de 
Paterna vol protegir només un 10 
% de tota la superfície de les Mo-
les, exclusivament la muntanya de 
la Mola, i deixar sense protecció la 
resta de partides que conformen 
les Moles: la Cova de la Mel, el Ra-
bosar, Ciscar i Pixadors, que són 
les que ocupen el 90 % restant de 
l’espai de les Moles. L’Ajuntament 
pretén fer ara el mateix que volien 
els promotors de Puerto Medite-
rráneo: deixar un trosset protegit i 
urbanitzar la resta de l’extensió del 
paratge, que formen part d’un con-
tínuum d’alt valor ecològic. Una ju-
gada de pòquer servida en safata 
de plata als especuladors que es-
taven esperant la resolució d’este 
recurs per a aconseguir requalifi-
cacions milionàries. Ja ho anuncia-
va l’alcalde fa mesos, que feia falta 
més sòl industrial a Paterna, i que 
les Moles eren el lloc idoni. Com si 
Paterna no fora un dels municipis 
de l’estat que té més sòl industrial 
consolidat, i amb parcs empresa-
rials amb moltes parcel·les encara 
per llogar i vendre.

Estem assistint a una nova ame-
naça per al paratge de les Mo-
les, però les amenaces venen de 
lluny, de fa quasi vint anys. Van 
començar amb els governs de 
Lorenzo Agustí, del PP, que va 
voler fer  un macrocomplex de 
casinos i hotels que aleshores es 
va anomenar Paternavegas, i tam-
bé pretenia fer una zona franca. 
Després, Puerto Mediterráneo, 
que va impulsar inicialment Lo-
renzo Agustí, però van continuar 
Sagredo i el seu equip, de la mà 
de la multinacional de capital es-
peculatiu Intu, que va quebrar, i 
que tenia un soci, Eurofund, que 
segurament intentarà continuar el 
negoci. 

Però la pilota encara està en la 
teulada. La Generalitat pot recó-
rrer la sentència, i la ciutadania, 
amb la Coordinadora per la Pro-
tecció de les Moles, Acció Ecolo-
gista Agró, FAVEPA, AVEM, el Cen-
tre Mediambiental Julia, l’Aliança 
per l’Emergència Climàtica i totes 
les entitats que hem lluitat estos 
anys per la protecció, anem a 
continuar exigint la protecció ínte-
gra del paratge, perquè en temps 
d’emergència climàtica necessi-
tem tindre prop de les conurba-
cions metropolitanes espais plens 
de vida i de biodiversitat com les 
Moles de Paterna.

Les Moles, novament amenaçades
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Aparecen restos arqueológicos y paleontológicos en Godella 
Hay un grupo de vecinos 
de la localidad de Godella y 
alrededores que se muestran 
realmente preocupados 
por el valor medioambiental 
de varios terrenos de 
Godella.  Como vecinos 
comprometidos con la 
conservación del medio 
ambiente, les preocupa el 
valor ecológico de estos 
terrenos y anuncian que 
acaban de encontrar restos 
arqueológicos en la zona: 

De todo el mundo es conocido 
el valor arqueológico y 
paleontológico que nuestra 
tierra esconde, muchas 
veces son olvidadas y otras 
ocultadas que por intereses 
urbanísticos no llegan a ver 
la luz.

En Godella reconocido 

tiene el valor cultural e 
histórico, y numerosos 
arqueólogos, paleontólogos 
e historiadores han puesto en 
valor, registrándolo en libros y 
documentos para intentar que 
se conserve y se amplie la 
investigación, para la historia 
de Godella y Valencia.

Esta semana de julio, en los 
trabajos de “desmonte y 
urbanización de “La Canyada 
de Trilles”, conocida como 
-La Muntanyeta Torre Pirata- 
han vuelto a salir a la luz 
más restos, que bien podrían 
completar el recorrido cultural 
histórico de esta zona.

Nosotros hemos informado 
al Ayuntamiento de Godella, 
para que levante una 
investigación y se pueda así, 
trabajar sobre el terreno por 

especialistas en la materia, 
desde el mismo consistorio, 
por la Conselleria de 
Cultura y Patrimonio o por 
la Diputación, y así valorar y 
ampliar el área de Patrimonio 
oculto.

Anteriormente, el arqueólogo 
Miquel Martí en 1998, fue 
noticia, al descubrir restos del 
Acueducto de La Covatella, 
que, junto con otros vecinos, 
encontraron un yacimiento del 
Eneolítico un ajuar funerario, 
formado por un ídolo, cristal 
de roca, collares de concha, 
y un pequeño cuchillo tallado 
en sílex, en Les Pedreres, a 
pocos metros de los nuestros 
“tesoros de hoy.” (de 
momento no se tiene noticias 
de la Vía Augusta, pero los 
historiadores apuntan en esa 
dirección u otra Vía Romana 

próxima)

Otro lugar destacable y 
próximo, con el contenido 
de la arquitectura romana de 
esta zona, es La Lloma dels 
Frares, con tramos del mismo 
Acueducto romano, también 
abandonado a su suerte.

Demostrado queda que, 
Godella tiene un patrimonio 
especial por la diversidad 
y donde en la Conselleria 
y con la Ley de Patrimonio 
Cultural Valenciano, se debe 
investigar los yacimientos 
existentes. 
Haciendo un inventario de 
los nuevos hallazgos, que 
junto con los anteriores se 
convierta en un referente de la 
Comunidad de importancia, 
Bien de Interés Comunitario 
(BIC).
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Paterna i Godella 
reforçen els 
tractaments contra el 
mosquit tigre davant 
l’arribada de la calor

L’Ajuntament de Paterna ha 
reforçat el tractament preventiu 
que es duu a terme durant tot l’any 
contra el mosquit tigre, amb motiu 
de l’arribada de la calor durant els 
mesos d’estiu.

Les actuacions de control de 
població se centren en el tractament 
de masses d’aigua i zones amb 
propensió a l’estancament, així 
com la Tècnica de l’Insecte Estèril 
(TIE). Aquesta última iniciativa, 
impulsada per l’Ajuntament al 
costat de la Generalitat Valenciana, 
consisteix en la solta de mosquits 
mascle estèrils perquè les femelles, 
que són les responsables de les 
picades a humans, no puguen 
pondre viables i es detinga la seua 
reproducció.

D’altra banda, el tractament biològic 
amb plasmidis, que s’implementa 
en les zones d’aigua, evita el 
desenvolupament dels insectes en 
les seues primeres etapes de vida.

L’Ajuntament de Godella, a través 
de la regidoria de Medi Ambient i 
Agricultura, continua treballant per 
a evitar la proliferació del mosquit 
tigre en el terme municipal.
De fet, estos tractaments que ja 
van començar fa mesos, s’han 
intensificat amb motiu de les pluges 
caigudes en les últimes jornades 
als parcs i zones comunes del 
municipi.
Durant la present setmana s’ha 
actuat en Clot de Barrabas i els 
Pitufos.

MEDI AMBIENT
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Otro lugar destacable y 
próximo, con el contenido 
de la arquitectura romana 
de esta zona, es La Lloma 
dels Frares, cn tramos 
del mismo acueducto 
romano, abandonado 
a su suerte. 

Una parte del Parque Natural de Les 
Moles a su paso por Paterna /LCTG

Les associacions i entitats 
festives de Godella es van 
reunir el dimarts amb el regidor 
de Festes de l’Ajuntament de 
Godella, Vicente Estellés, per 
a tancar la programació de les 
Festes Patronals del pròxim 
mes d’agost.

El nou regidor va dirigir la 
reunió que va tindre lloc en el 
saló de plens de l’Ajuntament 
i va explicar que la intenció és 

que totes les associacions i 
grups tinguen l’oportunitat de 
tindre visibilitat en els canals 
de comunicació institucionals.

“Volem que tots els veïns 
sàpien cada activitat que es 
realitzarà durant les festes 
perquè tinguen l’oportunitat 
de participar, acudir o 
presenciar-les en primera 
persona”, va explicar el 
regidor.

“Des de l’Ajuntament 
recolzarem totes les activitats 
i jornades que realitze cada 
grup o associació perquè les 
Festes Patronals resulten un 
lloc de trobada per a tots els 
veïns de Godella”, va acabar 
Estellés, que va sol·licitar 
comprensió a la ciutadania 
durant les festes davant les 
possibles molèsties que es 
puguen causar.

Les associacions i entitats festives es reuneixen 
amb la regidoria de Festes per a tancar la 
programació de les Festes Patronals



El ple de l’Ajuntament de 
Manises celebrat, el 17 de juny 
de 2023, a l’Auditori de Manises, 

ha conformat la nova corporació 
per al mandat 2023/2027.
Un acord d’última hora ha 

aconseguit investir al candidat 
de PSOE, Javier Mansilla com a 
alcalde de Manises durant els tres 
primers anys de la legislatura, 
legislatura que acabarà el cap 
al davant d’APM Compromís i 
alcalde fins ara, Jesús Borràs i 
Sanchis. 

El pacte, que permet la 
continuació d’un govern 
d’esquerres i de progrés, compta 
amb el suport del regidor de 
Podem, Rafael Mercader que 

completa la majoria absoluta 
d’11 regidors a la qual s’aplega 
sumant els 5 regidors del PSOE i 
els 5 d’APM Compromís.
L’actual situació política que viu 
el país, la comunitat i el nostre 
municipi amb la radicalització 
de les forces de dretes i 
l’entrada de l’extrema dreta en 
institucions com la Generalitat 
fa més necessari que mai que 
en aquelles ciutats, com el cas 
de Manises, on els números 
el possibiliten, les forces 

progressistes s’unisquen per a 
garantir governs que, com el del 
Botànic, continuen ampliant la 
protecció social i els drets de les 
persones i fent d’aquesta terra un 
lloc millor per a viure. Hui, més que 
mai totes i tots els progressistes, 
conjuminen esforços per trobar 
punts d’enteniment i aparcar 
les diferències per a aconseguir 
acords estables que permeten 
continuar millorant la vida de 
la ciutadania amb una alcaldia 
progressista. 

(EFE): 
El próximo president de la 
Generalitat Valenciana, Carlos 
Mazón (PP), ha comenzado su 
discurso de investidura en el 
pleno de Les Corts Valencianes 
pidiendo a la Cámara guardar 
un minuto de silencio por las 
víctimas del terrorismo, en el 
26 aniversario del asesinato de 
Miguel Ángel Blanco a manos de 
ETA.
“Hoy, 13 de julio, se cumplen 26 

años del asesinato vil y cobarde 
de Miguel Ángel Blanco”, ha 
comenzado Mazón su discurso 
de investidura. 

En sus primeras palabras ante 
la Cámara, ha afirmado: “En su 
memoria, y la de valencianos 
ilustres que han muerto en 
manos de la violencia armada 
de bandas terroristas, quiero 
reivindicar aquí, con ustedes, 
la palabra, la tolerancia, la 

concordia y la paz, como único 
camino para los demócratas”.
“Pocas veces los españoles 
estuvimos tan unidos como en la 
angustia de aquellas horas”, ha 
reivindicado el candidato del PP, 
que ha asegurado que “aquella 
unidad de los demócratas 
derrotó a ETA”.

Por ello, ha rogado a la Cámara 
“con la venia de la presidenta” 
de Les Corts, Llanos Massó 

(Vox), y “en memoria de las 
víctimas y su reconocimiento”, 
que se guardara un minuto de 
silencio.

Tras el homenaje silencioso, 
ha reanudado su discurso y ha 
agradecido la “participación 
y la ejemplaridad” del pueblo 
valenciano en las elecciones 
autonómicas del 28 de mayo.

El líder del PPCV, Carlos Mazón, 

ha sido investido este jueves 
presidente de la Generalitat con 
el apoyo de los 13 diputados de 
Vox y los 40 del grupo popular 
y el voto en contra del PSPV y 
Compromís. 

Lo ha hecho en un pleno de una 
sola jornada y tras un debate de 
críticas cruzadas con los grupos 
de la izquierda, aunque de buen 
tono en términos generales salvo 
algún reproche más encendido.

Carlos Mazón ya es presidente de la Generalitat Valenciana
POLÍITICA
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Un govern progressista per al mandat 2023/2027 a Manises

José María Musoles, cap de 
llista del Partit Popular a Godella, 
ha sigut elegit hui en sessió 
plenària nou alcalde del municipi 
de Godella després de reunir el 
suport dels huit regidors del Partit 
Popular, el seu grup municipal.

D’esta manera, Musoles, que ja 
ha exercit durant 12 anys com 
a regidor, liderarà el Consistori 
godellenc després de les 
eleccions municipals en les quals 
la ciutadania va decidir que hi 

haguera un canvi en la direcció, 
ja que en l’última legislatura 
Compromís i PSOE s’havien 
repartit l’alcaldia després del seu 
pacte de govern.

El nou primer edil posarà en 
pràctica una política pròxima cap 
a la ciutadania per a aconseguir 
que el municipi cresca com 
espera la ciutadania que li 
ha donat suport de manera 
aclaparadora.
La nova Corporació Municipal de 

Godella estarà conformada per 
huit edils del Partit Popular, tres 
de Cuidem Godella, dos d’Acord 
per Guanyar, dos de PSOE i dos 
de VOX.

José María Musoles, nou alcalde 
de Godella, ha assegurat estar 
molt content davant l’oportunitat 
que se li presenta per a estos 
quatre anys: “Per a mi és un 
orgull poder convertir-me en 
alcalde després de molts anys 
dedicant esforços com a regidor 

de la Corporació”.
“Ara arriba el moment d’un canvi 
de rumb on les portes del meu 
despatx estaran obertes per 

a atendre les necessitats dels 
nostres veïns, que han demostrat 
voler un canvi al nostre 
Ajuntament”, ha acabat Musoles.

José María Musoles, (PP) elegit nou alcalde del municipi de Godella



FAVEPA: ¡Basta ya! Exigimos 
seguridad inmediata en los pasos 
a nivel de Paterna y acciones 
contundentes tras el trágico 
accidente en Lugo

Paterna, 13 de julio de 2023 - 
La Federación de Asociaciones 
Vecinales de Paterna (FAVEPA) 
se solidariza profundamente 
con las familias afectadas por 
el trágico accidente ocurrido 
recientemente en un paso a nivel 
en Lugo, que ha cobrado la vida 
de dos jóvenes y dejado a otro 
gravemente herido. Extendemos 
nuestras más sinceras 
condolencias y queremos que 
sepan que estamos a su lado en 
este doloroso momento.

Este suceso en el paso a nivel de 
Lugo nos recuerda de manera 
desgarradora la urgencia de 
garantizar la seguridad en los 
cruces ferroviarios. Sin embargo, 
también nos lleva a reflexionar 
sobre la situación en Paterna, 
donde hemos denunciado 
repetidamente la falta de medidas 
de seguridad en los pasos a nivel 
y los accidentes evitables que 
han ocurrido, algunos de ellos 
con consecuencias trágicas.

En nuestro municipio de Paterna, 
contamos con más de una 
quincena de pasos a nivel, pero 
lamentablemente, muy pocos 
de ellos están adecuadamente 
preparados o cuentan con 
barreras para proteger a los 
peatones. Hemos solicitado en 
numerosas ocasiones soluciones 
simples y económicas, como 
la instalación de barreras 
peatonales que se activen 
simultáneamente con las barreras 
para vehículos, pero nuestras 
peticiones han sido ignoradas 
y nuestras preocupaciones han 
sido desatendidas.

Recordamos que en enero de 
2019, el Ayuntamiento de Paterna 
anunció un acuerdo con FGV para 
mejorar la seguridad de 7 pasos 

a nivel en nuestro municipio. Sin 
embargo, resulta decepcionante 
constatar que muchas de estas 
mejoras aún no se han llevado 
a cabo. Además, en julio de 
este año, el Ayuntamiento afirmó 
haber finalizado el proyecto de 
seguridad para todos los pasos 
a nivel, presentando soluciones 
concretas. No obstante, hasta 
la fecha, no hemos presenciado 
avances significativos en su 
implementación.

Es importante destacar que 
la federación ha presentado 
una petición ante la Comisión 
de Peticiones del Parlamento 
Europeo para abordar la falta de 
barreras peatonales en los pasos 
a nivel. Después de una década 
de reclamaciones por parte del 
movimiento vecinal, buscamos 
una solución a este problema y 
consideramos que la Comisión 
de Peticiones es un órgano 
adecuado para atender esta 
reclamación.

¡Basta ya! Exigimos a las 
autoridades competentes que 
cumplan sus compromisos y 
tomen medidas inmediatas para 
mejorar la seguridad en los pasos 
a nivel. Si bien comprendemos 
que el soterramiento puede ser 
una solución a largo plazo en 
zonas pobladas, es fundamental 
instalar de inmediato las medidas 
de seguridad necesarias, como 
barreras y señalización clara, 
para proteger tanto a peatones 
como a conductores.

En este momento de profundo 
pesar, queremos que las familias 
afectadas sepan que estamos 
a su lado. Les ofrecemos 
nuestro más sentido pésame 
y apoyo incondicional durante 
este difícil proceso. Reiteramos 
nuestro compromiso de 
trabajar conjuntamente con las 
autoridades y la comunidad 
para prevenir futuros accidentes 
y garantizar la seguridad en los 
pasos a nivel de Paterna.

Favepa exige seguridad YA 
en los pasos a nivel 

07 ACTUALITAT

L’Ajuntament de Paterna, a través de 
la Regidoria de Joventut, organitza 
una nova edició del Matí Jove en el 
Parc Central, aquest any dedicat a la 
cura i conscienciació de la naturalesa 
i la importància de l’esport entre la 
població jove.

El Matí Jove de Paterna, campament 

urbà que ha comptat amb rècord 
de joves inscrits enguany en una 
sola vesprada des que es va obrir el 
termini d’inscripcions a la Casa de la 
Joventut, ofereix diferents activitats i 
excursions a l’aire lliure durant tot el 
mes de juliol.
D’aquesta manera, els joves 
gaudeixen i es diverteixen tots els 

matins de 9.30 a 14.00 hores, amb 
una àmplia oferta de tallers sobre 
cuina saludable, jocs a l’aire lliure, 
activitats aquàtiques i esportives, 
entre elles, piscina i platja, així com 
jornades d’excursions amb rutes 
de senderisme i muntanya fora del 
municipi, des del 3 fins al pròxim 31 
de juliol.

Tal com ha destacat la regidora 
d’Inclusió Social, Joventut i Foc, 
Andrea López “amb aquesta iniciativa 
continuem millorant l’oferta d’oci 
i temps lliure dels nostres joves 
paterners i paterneres amb una 
proposta pròxima i de sensibilització 
pel medi ambient i la importància de 
la pràctica esportiva”.

Rècord d’inscripcions en el Matí Jove de Paterna, enfocat al medi ambient i al foment de l’esport
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El CEIP Barranquet acull 
des del passat 3 de juliol la 
tradicional Escoleta d’Estiu en 
la qual els xiquets i xiquetes de 
Godella gaudiran de multitud 
d’activitats, excursions i 

esdeveniments per a gaudir de 
les seues vacances d’estiu.
Els participants en l’Escoleta 
d’Estiu gaudiran d’activitats 
com la pilota valenciana, 
dansa urbana, skate, serigrafia, 

piscina, scape room, pintura 
mural, teatre d’improvisació, 
tallers, cinema, teatres o 
excursions a les Coves de 
Sant Josep de la Vall d’Uixó, la 
Ruta dels Molins de Chelva o 

l’Oceanogràfic.
L’Escoleta d’Estiu permetrà als 
familiars dels xiquets i xiquetes 
conciliar durant l’estiu, època 
en la qual els més xicotets no 
tenen col·legi.

Rocafort es va concentrar en 
repulsa a l’assassinat masclista 
de la seua veïna assassinada 
per la seua parella a Antella
L’última víctima de la violència 
masclista en la Comunitat 
Valenciana afecta molt de 
prop a la comarca de l’Horta, 
en concret, al municipi de 
Rocafort. Tant la víctima com 
la seua parella havien viscut 
en la localitat de l’Horta Nord, 

encara que ara residien a 
Antella, lloc on han ocorregut 
els tràgics fets.

Per això, l’Ajuntament de 
Rocafort ha convocat a les 20 
hores de la vesprada de hui una 
concentració a les portes del 
Consistori en repulsa de l’últim 
crim masclista en la Comunitat. 
L’alcalde del municipi, Gorka 
Gómez, ha manifestat que 

«és un succés que ningú 
esperava», i ha ressaltat que 
«cal continuar lluitant contra 
aquesta xacra des de totes les 
administracions».

A més d’un minut de silenci, 
durant la mobilització, es farà 
lectura d’un manifest.

Els fets que ocorriren ahír, 
segons va explicar la Guàrdia 

Civil, l’home de 53 anys i de 
nacionalitat espanyola, va 
assassinar a la seua dona, 
de 38 anys i nacionalitat 
marroquina, i després es va 
degollar.

Pel que sembla la parella 
estava en tràmits de separació 
i amb un fill en comú de 12 
anys d’edat que va presenciar 
tot lo ocorregut.

El CEIP Barranquet acull durant el mes de juliol l’Escoleta d’Estiu
GODELLA 

Rocafort es concentra en repulsa a l’assasinat masclista de la seua veïna assassinada per la seua parella
ROCAFORT

PATERNA 

El Ayuntamiento de Paterna 
ha renovado el convenio con 
Cáritas Parroquia San Pedro 
Apóstol de Paterna para este 
ejercicio de 2023, por valor de 
43.500 euros con el fin de seguir 

desarrollando el Programa SARA 
en el municipio.
La finalidad de este acuerdo es 
seguir impulsando actuaciones 
para la inserción sociolaboral 
de mujeres y familias en 

situación de vulnerabilidad 
o riesgo de exclusión social, 
complementando las actuaciones 
de acción e integración social 
que ambas entidades llevan a 
cabo en la actualidad.

Paterna renueva con Cáritas para seguir impulsando la inserción sociolaboral de las mujeres

L’Ajuntament de l’Eliana ha 
organitzat una eixida al parc 
aquàtic Aquarama per a el 
mes vinent d’agost, dirigit a 
les i els joves elianers d’entre 
14 i 30 anys, amb l’objectiu 
d’oferir una programació 
d’oci alternativa i saludable 
durant l’estiu.
 
La cita serà dijous 10 d’agost 
i es prolongarà des de 

les 9 del matí fins a les 20 
hores. El transport d’anada 
i tornada serà gratuït i, per 
aquest motiu, les places són 
limitades. 

El preu de l’entrada és 
de 25 eures amb carnet 
jove, que s’abonarà a la 
taquilla del parc al moment 
de l’accés. Aquarama 
Benicàssim, a Castelló és el 

parc aquàtic més divertit del 
Mediterrani. Un espai d’oci 
en el qual l’aigua és l’única 
protagonista i on, a més, es 
pot degustar el millor gofre 
del món. Aquest parc compta 
amb multitud d’atraccions 
per a totes les edats, entre 
les quals es troben el 10é 
tobogan d’aigua més alt del 
món. 
Les persones interessades a 

participar han d’inscriure’s a 
través del formulari habilitat 
a aquest efecte abans 
del dijous 27 de juliol. Els 
menors entre 14 i 16 anys 
hauran d’anar acompanyats 
per un adult. Per a rebre 
més informació o consultar 
dubtes la ciutadania pot 
contactar amb el 962 75 80 
30 (extensions 163 o 121) o 
escriure a elijove@leliana.es.

Joventut organitza una visita a Aquarama el mes vinent d’agost per a veïns fins 30 anys
L’ELIANA

El Ple Extraordinari de 
l’Ajuntament de l’Eliana celebrat 
aquest matí de divendres no ha 
aprovat la modificació de crèdits 
proposada per l’Equip de 
Govern per la qual el consistori 
rebria 1 milió d’euros en 
subvencions provinents d’altres 
administracions com el Govern 
d’Espanya, la Generalitat 
Valenciana o la Diputació de 
València. La proposta d’acord 
del PSPV-PSOE, que ha sigut 
votada en contra pels 9 regidors 
de PP, Compromís i Vox, 
recollia destacades inversions 

com l’adequació del Barranc 
de Mandor, la renovació de la 
pista d’atletisme, la reparació 
i millores en la zona verda 
d’Entrepins, les millores en 
l’edifici de la Unió Musical, una 
nova zona esportiva en Taules 
o la renovació de voreres als 
carrers Romeral i Mariano 
Benlliure, entre altres. 
Tal com ha recalcat l’alcalde, 
Salva Torrent, es manté 
la negativa dels grups de 
l’oposició a recolzar qualsevol 
iniciativa del govern municipal 
-amb 8 regidors- ‘encara que 

es tracte de mesures que 
afavorisquen l’interés general’, 
tal com es va evidenciar en 
el passat Ple del 6 de juliol 
en el qual s’havien d’aprovar 
els òrgans per a la posada en 
funcionament de l’Ajuntament 
en aquesta nova legislatura 
2023/2027. En aquest sentit ha 
manifestat que ‘continuarem 
treballant perquè els partits 
de l’oposició reconsideren la 
seua postura i atenguen les 
qüestions importants per a 
millorar la qualitat de vida de 
tots els elianers i les elianeres’.

Postple: PP, Compromís i VOX voten en contra per a que l’Eliana reba 1 milió
L’ELIANA
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Valencia volverá a bailar con la mejor música remember en una nueva 
edición del Homenaje a la Ruta 90s y 2Mil1

Ayuntamiento de Paterna obstaculiza el acceso a información: 
Asociación Vecinal exige transparencia.3

Paterna blinda el bosque de La Vallesa ante la llegada del verano2

El zorro vuelve al paraje natural de les Moles de Paterna4

NP El Ayuntamiento de Godella trabaja con la Cámara de Valencia para 
avanzar en la digitalización de los comercios locales6

Paterna renueva el convenio con Cáritas para seguir impulsando la 
inserción sociolaboral de las mujeres5

Gran éxito 
en el 
I Tardeo 
Informativo 
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EVENTOS

La Falla Plaza Porta del Sol celebra su 
tradicional Noche de San Juan 

Manises: 
ciudad de la 
cerámica  
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El Consell colabora con el 
Ayuntamiento de Manises 
para fomentar la promoción 
del municipio como destino 
cultural cerámico
El Consell ha autorizado la 
suscripción del convenio de 
colaboración entre Turisme 
Comunitat Valenciana y el 
Ayuntamiento de Manises 
para la realización de 
acciones de marqueting 
y promoción relativas 
al producto turístico de 
Manises, durante el año 
2023.

Mediante este acuerdo, 
Turisme Comunitat 
Valenciana destina 40.000 
euros para que el consistorio 
lleve a cabo las actuaciones 
necesarias para una mejor 
promoción del destino y cuyo 
objetivo es situar a Manises 
como referente en la cultura 
y en la tradición artesana, 
como es la de la cerámica.

De este modo, el 
Ayuntamiento de Manises 

se compromete a impulsar 
la comunicación y gestión 
de las redes sociales y la 
página web de Manises, 
www.manisescityofceramics.
es, con el objetivo de 
mantener una presencia 
continua en estos medios y 
dar una mayor difusión de 
acontecimientos singulares, 
turísticos y cerámicos, 
capaces de atraer nuevos 
visitantes.

Otra de las acciones que 
incluye este convenio es 
el apoyo a la ‘Fiesta de la 
Cabalgata de la Cerámica’, 
fiesta declarada de interés 
turístico autonómico de la 
Comunitat Valenciana y que 
se celebrará el próximo 18 de 
julio, víspera de las Santas 
Justa y Rufina, patrona de 
los ceramistas y de la ciudad 
de Manises.

Durante esta fiesta, 
miembros de la clavaría 
subidos en carrozas, desfilan 
por la ciudad obsequiando 

a todos los asistentes con 
piezas de la artesanía 
local. Entre esta cerámica, 
destaca de manera especial, 
un conjunto de piezas 
llamada ‘escuraeta’, una 
reproducción en miniatura 
de una vajilla de uso común.

Del mismo modo, este 
acuerdo permite apoyar 
la ‘Fiesta de la Cerámica’, 
celebrada el fin de semana 
previo a la Cabalgata, y en la 
que los artesanos de Manises 
salen a la calle para mostrar 
a los visitantes el proceso de 
elaboración de la artesanía 
cerámica. Además, en esta 
edición de 2023 se une la 
presencia de artesanos de 
otras ciudades creativas de 
todo el mundo.

Otra de las acciones a las 
que se compromete el 
Ayuntamiento de Manises 
mediante este convenio, es 
la elaboración de material 
promocional nuevo, como 
bolsas y delantales para 

artesanos y artesanas, 
que girará en torno al lema 
‘Manises, Ciutat Creativa de 
la Unesco’.

La cerámica forma parte 
esencial de la identidad de 
Manises desde hace más de 
700 años y es el rasgo por el 
cual le reconoce tanto a nivel 
nacional, como internacional.

Actualmente, Manises 
es Ciudad Creativa de la 
Unesco en la categoría de 
artesanía y artes populares, 
única ciudad de España 
en este título; además 
forma parte de varias redes 
internacionales como la Ruta 
Europea de la Cerámica, 
la Agrupación Europea de 
Cooperación Territorial de 
Ciudades de Cerámica, 
así como la Academia 
Internacional de Cerámica, 
la principal organización 
que representa los intereses 
de los ceramistas a nivel 
mundial.

      El Consell colabora con el Ayuntamiento de Manises para 
fomentar la promoción del municipio como destino cultural cerámico 



El Ayuntamiento de 
Godella, a través de la 
concejalía de Innovación 
y Nuevas Tecnologías, 
está trabajando para 
conseguir que mejore la 
cobertura telefónica en 
todo el término municipal.
Así, Juan Manuel Álamo, 
concejal de Innovación 
y Nuevas Tecnologías, 
mantuvo ayer una reunión 
con responsables de 
Telefónica para buscar 
las soluciones oportunas 
para acabar con un 
problema que persigue a 
la ciudadanía godellense 
durante los últimos años.

El regidor, acompañado 
por los técnicos 
municipales de informática 
y modernización y 
urbanismo, ha puesto 
sobre la mesa la 
necesidad de mejorar 
de forma sustancial la 
cobertura en muchas 
zonas de la localidad.

Tras la cita, Telefónica 
se ha comprometido a 
estudiar las peticiones del 
Consistorio godellense 
para, por fin, dar una 
solución definitiva a un 
problema de cobertura 
telefónica que dificulta 
la vida de los vecinos y 
vecinas.

Godella 
trabaja para 
mejorar la 
cobertura 
telefónica 

FESTES

Fuente del Jarro acoge una jornada de 
robótica colaborativa que muestra sus 
distintas aplicaciones para las empresas
Hasta seis firmas distintas participaron 
en la sesión presentando distintas 
unidades capaces de trabajar en 
contacto con otros trabajadores

La sede de la EGM Fuente del Jarro 
ha acogido recientemente un taller de 
empresas especializadas en robótica 
colaborativa en la que se mostraron 
las múltiples aplicaciones que tiene 
este sector para facilitar toda clase de 
labores específicas en las empresas.

El evento fue organizado por CFZ 
Cobots, socio preferente en la Comunitat 
Valenciana de Universal Robots, firma 
pionera en fabricación de brazos 
robóticos colaborativos. Además, 
participaron empresas como Robotnik, 
Bcnvision, Synerbot Welding y  Onrobot, 

compañías innovadoras con productos 
específicos para aplicar distintas 
soluciones según las necesidades de la 
empresa. Cada firma dispuso algunas 
de sus unidades estrella para que se 
pudiera contemplar in situ su facilidad 
de manejo y habilidades.

      Fuente del Jarro acoge una jornada de robótica que 
muestra sus distintas aplicaciones para las empresas

En relación con la solicitud de 
acceso a documentación del 
Ayuntamiento, lamentamos 
informar que la respuesta 
recibida no cumple con 
nuestras expectativas de 
transparencia y colaboración. 
La contestación proporcionada 
por parte del Ayuntamiento 
respecto a la Modificación 
Puntual n.º 84 del Plan General 
de Ordenación Urbana de este 

municipio es insatisfactoria y 
no facilita adecuadamente la 
información que se requería por 
la asociación vecinal (AVUC).

En su respuesta, el 
Ayuntamiento alega que, en 
virtud de su ejercicio de la 
acción pública en materia 
urbanística, tiene el poder de 
exigir el cumplimiento de la 
ordenación urbanística ante 

los tribunales, incluso sin tener 
un interés directo en el asunto 
en cuestión, de acuerdo con 
el apartado f) del artículo 5 del 
Texto Refundido de la Ley del 
Suelo.
No obstante, en este caso 
concreto, nos referimos 
al trámite de información 
pública de una modificación 
de planeamiento que está 
en curso. A pesar de nuestra 

solicitud, no se nos ha 
proporcionado la totalidad de 
los documentos necesarios 
para ejercer nuestro derecho de 
participación de manera fiable 
y fundamentada. Esta falta de 
acceso a la documentación 
dificulta nuestra capacidad 
para formular sugerencias y 
alegaciones pertinentes en el 
proceso de evaluación llevado 
a cabo por el Ayuntamiento.

Asociación vecina de La Canyada (AVUC) exige transparencia
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-Hoy tenemos una historia con 
un final muy feliz. Vamos a 
conocer cómo un vecino de la 
localidad vecina de Llíria, pudo 
acumular tantos créditos a su 
nombre. 

- El protagonista de este caso 
es un trabajador ferroviario. 
Aprovechando esta “estabilidad 
económica” pidió créditos 
para ayudar a familiares que 
necesitaban un apoyo económico 
tras la última gran crisis 
económica.

- Lamentablemente, sus allegados 
no pudieron hacer frente a los 
pagos mensuales durante mucho 
tiempo y todas las obligaciones 
recayeron sobre él. Su única 
fuente de ingresos ha sido su 
trabajo desde 2003, lo que hizo 
inviable atender la cuota mensual 
adeudada a todas las entidades 
debido a las altas retenciones en 
su nómina.

- Comenzaron las continuas 
llamadas de recobro y amenazas 
de embargo hacia el valenciano. 
Como comenta Laura Muñoz, 
abogada de la Asociación de 
Ayuda al Endeudamiento, “este 
acoso suele ser normal y provoca 

en el asociado una situación de 
malestar y de estrés imposible de 
afrontar por sí solo”.

- Tras intentar negociar por su 
cuenta con los bancos y demás 
acreedores sin éxito, acudió 
a la Asociación de Ayuda al 
Endeudamiento. Los abogados 
de esta entidad de ámbito de 
actuación nacional estudiaron 
su situación y le animaron a 
comenzar el procedimiento de la 
Ley de la Segunda Oportunidad.

-Cómo conseguir la cancelación 
definitiva del 100% de todas sus 
deudas

- Solo con empezar el proceso 
ya obtuvo un respiro económico 
importante: la paralización de 
cualquier pago por los préstamos 

y tarjetas, así como del devengo 
de intereses. Además, cualquier 
ejecución o embargo quedaba 
en suspenso hasta que el caso 
se resolviera. Otra ventaja que no 
debe pasar por alto es que cesó 
considerablemente el acoso de 
los acreedores, permitiendo una 
mejora en la salud del asociado.

- Una vez iniciado y conseguido 
lo expuesto, se intentó realizar un 
acuerdo extrajudicial con todos 
los acreedores -a pesar de ser 
un número elevado-, por el cual 
se proponía pagar una cuantía 
mensual acorde a los ingresos 
del deudor. La negativa de los 
bancos a aceptar tal propuesta 
impidió que este convenio se 
materializase.

- No obstante, esto se convirtió 
en la mejor noticia, dado que ya 
quedaba demostrada la buena 
fe del interesado y optaba a 
conseguir la cancelación y perdón 
de todo lo que debía. Tras este 
intento de acuerdo, se solicitó al 
Juzgado de Primera Instancia nº4 
de Lliria que se exonerara el 100% 
de las obligaciones pendientes 
del deudor; lo cual fue aceptado 
permitiéndole una segunda 
oportunidad y comenzar de cero 

sin lastres financieros.

- Requisitos que marca la Ley de 
la Segunda Oportunidad para 
condonar el total de las deudas
- Para acogerse al procedimiento 
es necesario cumplir una serie 
de requisitos, que han cambiado 
con la reforma concursal. Estos 
son: la insolvencia del interesado, 
no haber estado en concurso los 
últimos 5 años y carecer de delitos 
de orden socioeconómico.

- Una vez comprobados estos 
presupuestos se dictó la 
resolución definitiva el 21 de 
marzo concediendo el BEPI 
(Beneficio de Exoneración del 
Pasivo Insatisfecho) ha supuesto 
dejar a este deudor libre de pagar 
100.626,76 euros.

>>
Comenzaron las 
llamadas de recobro 
y amenazas de 
embargo hacia el 
Valenciano

Una segunda 
oportunidad para 
un vecino de Llíria 
con una gran deuda

UN JUZGADO DE LLIRIA PERDONA 30 
PRÉSTAMOS A UN FERROVIARIO APLICANDO 

LA LEY DE LA SEGUNDA OPORTUNIDAD.

ESTE DEUDOR ACUMULÓ DEUDAS CON 30 
ACREEDORES DIFERENTES LLEGANDO A 
DEBER UN TOTAL DE 100.626,76  EUROS.

EL JUZGADO DE PRIMERA INSTANCIA E 
INSTRUCCIÓN Nº 4 DE LLIRIA HA EMITIDO 

LA SENTENCIA EXONERANDO EL 100% 
DE LA DEUDA DE FORMA DEFINITIVA, 

PERMITIÉNDOLE COMENZAR DE CERO.

>>
Nosotros 
participamos en dos 
ofrendas, una el día 
17 en Paterna y otra 
el 19 en la plaza de 
La Canyada
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- Con esta sentencia los acreedores 
del concursado no podrán reclamar 
ningún pago más ni incluir en 
fichero de morosos al ya ex-deudor.
Casi 100 exoneraciones 
conseguidas durante el 2023 
por la Asociación de Ayuda al 
Endeudamiento han demostrado la 
importancia de este procedimiento 
ante el aumento de la insolvencia 
en España. Todas las sentencias 
emitidas son de acceso gratuito en 
su página web.

Otro caso reciente de éxito fue 
cuando los Juzgados de Valencia 
, hace pocas semanas, conceden 
una ‘segunda oportunidad’ sin 
deudas a un empleado de RENFE 
A pesar de tener una nómina 
superior a dos mil euros netos 
al mes y contrato indefinido, se 

vuelve a demostrar que la Ley de 
la Segunda Oportunidad busca 
que el ratio de endeudamiento de 
los ciudadanos sea compatible con 
sus gastos esenciales.
Desde que comenzó el 
procedimiento, el interesado 
ha podido dejar de pagar sus 
préstamos sin miedo a embargos 
gracias a las comunicaciones 
hecha al Juzgado indicando 
detalladamente sus ingresos.
El Juzgado de Primera Instancia nº 
29 de Valencia ha notificado a los 
letrados de la Asociación de Ayuda 
al Endeudamiento la sentencia esta 
semana.

- Ley de la Segunda Oportunidad

La «Ley de la Segunda Oportunidad» 
es como se conoce al concurso 
de acreedores de persona 
física. Puede beneficiar tanto a 
empresarios como no empresarios.
La Ley 25/2015 introdujo en nuestro 
Derecho la posibilidad de quedar 
libre de todas sus obligaciones de 
pago al deudor concursado.
Es esencial no tener antecedentes 
penales socioeconómicos en los 
últimos 10 años.
La Ley de la segunda oportunidad 
ha sido reformada en septiembre 
de 2022 (ver más). permitiéndonos 
conseguir resultados en un tiempo 
menor y abaratando costes. 
Muchos emprendedores deciden 
montar una sociedad limitada 
para dejar así su patrimonio 

personal protegido frente a deudas 
empresariales.

Es frecuente que cuando la empresa 
acumula deudas y embargos, las 
asesorías recomienden el cese de 
actividad. El cese de actividad solo 
es un «parche» que no soluciona el 
problema.

>>
La Segunda Oportunidad 
busca que el ratio de 
endeudamiento sea 
compatible con sus 
gastos 

Calle 29, 63 bajo
La Cañada

610 52 75 32 
96 104 60 23

www.construccionesroblescopete.com
info@construccionesroblescopete

Proyectos de interiorismoReformas y Obra nueva

>>
Es frecuente cuando 
la empresa acumula 
deudas y embargos, 
las asesorías 
recomiendan el cese 
de la actividad 
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La Canyada Te Guia y Paterna Ahora celebraron la 
presentación del rediseño de sus nuevas cabeceras 
el pasado mes de marzo de 2023. Fue una fiesta 
conjunta que realizaron con un claro objetivo: 
juntar a todo el tejido político, empresarial y 
asociativo de Paterna para pasar un rato agradable 
y dar a conocer las verdaderas historias de estos 
dos prestigiosos medios de comunicación de la 
localidad. 

- El pasado viernes 31 de marzo se celebró en el 
entorno sostenible de ‘La Pinada Lab’, el I Tardeo 
Informativo, un evento organizado conjuntamente por 
los periódicos locales ‘Paterna Ahora’ y ‘La Canyada 
Te Guía’ con la finalidad de presentar sus dos nuevas y 
renovadas cabeceras. 

- La celebración fue todo un éxito y una muestra del 
compromiso de los medios de comunicacion por 
fomentar la colaboración y el compañerismo entre los 
diferentes agentes del municipio. 

-Casi 100 personas acudieron al evento, entre ellas 
grandes representantes del tejido político de la ciudad, 
empresarial y asociativo del municipio de Paterna y de 
la comarca. Vecinos, amigos, clientes fieles a estos dos 
grandes medios de comunicación... todo un elenco 
de grandes personalidades que no quisieron perderse 
una tarde llena de información, música, vino de honor y 
gran ambiente festivo. 

- Durante la celebración, los asitentes tuvieron la 
oportunidad de disfrutar de música en directo, 
animación infantil y catering mientras conocían de 
primera mano las novedades de ambos periódicos.

- El acto comenzó hacia las 17:30 horas y poco a poco 
fueron llegando todos hasta completar el aforo de la 
sala donde ambos directores y propietarios de sus 
periódicos, Beatriz Sambeat (de La Canyada Te Guia) y 
Alvaro González (Paterna Ahora) ofrecían unas breves 
pinceladas sobre su historia, su evolución y sus nuevas 
cabeceras que justo terminaron de estrenar (enero de 
2023).

- En su intervención, ambos directores, destacaron  
la importancia de realizar este tipo de iniciativas para 
‘fomentar la cohesión social y el desarrollo sostenible del 
territorio’. Asimismo, subrayaron la importancia de los 
medios de comunicacion en la difusión de información 
veraz y relevante para la ciudadanía. Ambos reafirmaron 
su compromiso por seguir trabajando de manera 
conjunta en la promocion de la cultura, la participación 
ciudadana y la defensa de los valores democráticos.

14

Los periódicos locales de Paterna, La Canyada Te Guía y 
Paterna Ahora, presentan sus renovadas cabeceras en su 
primer Tardeo Informativo con un gran éxito de convocatoria
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El I Tardeo Informativo también sirvió para poner en 
valor la riqueza natural y paisajística de ‘La Pinada 
Lab’, un espacio emblemático de la localidad que 
alberga una amplia diversidad de flora y fauna au-
tóctona. Los organizadores resaltaron la importancia 
de promover un modelo de desarrollo sostenible que 

garantice la protección y conservación del medio am-
biente para las generaciones presentes y futuras. 

En definitiva, el ‘I Tardeo Informativo’ se erigió como 
un ejemplo de la importancia de la colaboración y el 
compañerismo entre los medios de comunicación y el 

resto de agentes sociales para la construcción de una 
sociedad más justa, particiapativa y sostenible. Los or-
ganizadores agradecieron la asistencia y participacion 
de todos los presentes y animaron a la ciudadanía a 
seguir trabajando juntos por el bienestar de la comu-
nidad.

Con la colaboración de:
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Gracias a la presencia y participación activa de todos 
los asistentes, el evento fue un verdadero éxito. Las 
interacciones y el intercambio de ideas enriquecieron 
enormemente cada momento. Vimos cómo las cone-
xiones se fortalecieron y cómo se generaron nuevas 
oportunidades de colaboración y crecimiento.

Desde la dirección de La Canyada Te Guia, queremos 
agradecer especialmente a aquellos colaboradores 
que contribuyeron de una forma u otra para nuestro 
sorteo. Todos los regalos ofrecidos en el evento eran 
de gran calidad. Toda vuestra generosidad fue funda-
mental para hacer de esta experiencia algo inolvidable 
para nuestros asistentes. Los ganadores disfrutaron 
de grandes premios, como varios cajas de cervezas 
artesanales, entradas para el cine, un vale para una 
exquisita merienda en un conocido restaurante de Pa-
terna, un servicio digital gratuito para hacerte tu propia 
tarjeta de visita, entre otros. Durante el evento tambien 

se pudo disfrutar de una agradable múscia en directo 
y varios puestos de prestigiosos bolsos, complemen-
tos y prendas de vestir. 

Así pues, hemos decidido organizar una segunda 
edición muy pronto. Esta nueva entrega promete ser 
aún más emocionante y llena de sorpresas. Estamos 
trabajando en ello para conseguir que sea aun más 
emocionante, divertida y sobre todo enriquecedora. 

En esta primera edición tambien hubo juegos y dis-
tracción para los mas pequeños, con sorteos incluidos 
y regalos.  

Para nuestra segunda edición, hemos preparado 
sorpresas emocionantes y regalos especiales para 
nuestros asistentes. Queremos agradeceros todo 
vuestro apoyo continuo y celebrar juntos esta ocasión 
especial. ¡Estamos seguros de que os llevaréis a casa 

recuerdos inolvidables y conocimientos valiosos!

Además, queremos también queremos brindaros la 
oportunidad de colaborar en nuestro evento. Si teneis 
algo interesante que compartir con nuestra comuni-
dad, si desaais ser ponentes, exhibir vuestros produc-
tos o servicios, o simplemente ofrecer vuestro apoyo 
de cualquier otra manera, os invitamos a contactar con 
la dirección de nuestro periódico. Estaremos encanta-
dos de explorar diferentes tipos de colaboración para 
hacer de este Tardeo Informativo un evento aún más 
enriquecedor.

Pero lo más importante de todo, queremos contar con 
vuestra presencia. ¡Contamos con todos vosotros una 
vez más!

Muchas gracias a todos y nos volvemos a ver muy 
pronto.

Tras el éxito de este I Tardeo Informativo,
pronto habrá segunda edición 

¡¡Estate atento a nuestras ediciones mensuales y redes sociales!!
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L’Ajuntament de Godella, 
a través de la regidoria de 
Promoció Econòmica, es va 
reunir ahir amb la Cambra de 
València per a posar les bases 
que permetran la digitalització 
dels comerços locals de la 
localitat durant els pròxims 
mesos.
 
Juan Manuel Álamo, regidor de 
l’àrea de Promoció Econòmica, 

i Karina Victoria, responsable 
d’Unitats de Negocis Digitals 
de Càmera de València, van 
mantindre una reunió on es 
va tractar com abordar la 
transformació digital del comerç 
godellenc.
 
Després de la cita, Cambra de 
València es va comprometre, 
amb el suport de la regidoria de 
Promoció Econòmica, a ajudar al 

teixit empresarial de la població 
mitjançant assessorament, 
jornades de formació, webinars 
i altres accions.
 
A més, els tècnics de Cambra 
de València resoldran tots 
els dubtes i necessitats que 
plantegen les empreses de 
la localitat en el seu procés 
de transformació i adequació 
a les noves tecnologies amb 

l’objectiu de millorar la seua 
visibilitat en línia i creixement 
del negoci.
 
“Estem convençuts que la 
transformació digital ajudarà al 
fet que les empreses i comerços 
de Godella tinguen un major 
negoci i cresquen de manera 
sostenible per a garantir la 
seua permanència en els seus 
respectius sectors d’actuació”, 

va explicar el regidor Juan 
Manuel Álamo.
 
Finalment, el regidor va destacar 
la importància de la col·laboració 
amb Cambra de València 
perquè “l’experiència dels seus 
tècnics i col·laboradors serà 
fonamental en la transformació 
digital dels nostres negocis 
locals, tan necessària en els 
temps que corren”.

El Ayuntamiento de Paterna 
ha renovado el convenio con 
la entidad Jovesolides para el 
desarrollo del proyecto e-Spai La 
Coma en 2023 por un importe que 
asciende a 49.600 euros.

El objetivo de este acuerdo es seguir 
combatiendo la brecha digital de 
los vecinos y vecinas del barrio 
de La Coma contribuyendo a su 
inclusión sociolaboral, mejorando 
sus habilidades y aportando una 

mejora en su calidad de vida, a 
través de las actuaciones previstas 
para empoderar a la población 
desempleada del barrio de la 
Coma.

Así lo ha subrayado la Teniente 
Alcalde de Garantía Social, 
Igualdad y Tradiciones, Isabel 
Segura, que ha explicado que 
“gracias a esta colaboración, 
Jovesolides puede desarrollar su 
programa de introducción en las 

nuevas tecnologías a las personas 
más vulnerables, aumentando 
la igualdad de oportunidades y 
reduciendo el riesgo de exclusión”.

El Proyecto e-Spai La Coma 
permitirá a los vecinos y vecinas 
del barrio atención individualizada 
a través del servicio de coaching, 
promoción y visibilización de las 
acciones de e-inclusión, entre 
otras acciones en materia de 
innovación.

Paterna renueva el convenio para combatir la brecha digital en La Coma

L’Ajuntament de Godella treballa amb la Cambra de 
València per a avançar en la digitalització dels comerçs

GODELLA

L’Arxiu Municipal de Manises, 
amb motiu de la celebració de 
la Setmana Internacional dels 
Arxius, posa a la disposició 
de la ciutadania dues noves 
col·leccions hemerogràfiques 
de gran importància. Es tracta 
de les primeres publicacions 
seriades d’informació local 
de Manises. “El Crítico” (1918 
- 1920) i “La Ciudad” (1928 – 

1930).

“El Crítico”, va publicar el seu 
primer número el dia 18 de juliol 
de 1918, arribant segons el que 
fins ara coneixem fins a 1920, i 
el seu últim número conegut és 
el 25, amb data de 18 d’agost. 
Inicialment, no s’expressava 
cap intitulació, però quasi de 
manera immediata va passar a 

ser l’Òrgan Oficial de la Junta 
de Defensa de Fabricants de 
Manises, oferint informació de 
caràcter general.
En relació a “La Ciudad”, va 
ser el periòdic defensor dels 
interessos de la històrica i 
laboriosa ciutat de Manises, es 
publicava els dissabtes amb 
informació de caràcter local 
i estava dirigida pel mestre 

Carlos Rodao Hernández. En 
els seus inicis, s’editava en 
el periòdic Diari de València 
i, posteriorment, ho va ser 
directament a Manises en 
la Impremta «La Comercial» 
instal·lada en el carreró del 
carrer de l’Àngel, propietat del 
senyor Morató. No coneixem 
l’edició completa, tan sols 
números solts. 

MANISES  
L’arxiu municipal de Manises trau a la llum dos noves col·leccions hemerogràfiques

PATERNA



La Biblioteca Pública Municipal 
de l’Eliana ha obtingut de nou, i 
per tercer any consecutiu, un dels 
premis de la XXIII edició del Concurs 
de Projectes d’Animació a la Lectura 
María Moliner, dirigit a municipis 
de menys de 50.000 habitants. El 
guardó, dotat amb 2.772 euros, 
es destinarà a l’adquisició de nou 
material bibliogràfic que, molt 
prompte, estarà a la disposició de la 
ciutadania.
El concurs, al qual s’han presentat 
prop de 600 projectes, està 
convocat pel Ministeri de Cultura i la 
Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies (FEMP) i té com a objectiu 
premiar a aquelles biblioteques que 
duguen a terme un programa únic 
que incloga les accions d’animació 
a la lectura, l’eficiència i labor 
bibliotecària, la integració social 
en la seua comunitat, així com 
programes per a fomentar l’ús de 
les noves tecnologies. 

La Biblioteca 
guanya de nou 
un dels premis 
María Moliner

L’ELIANA

La falla de La Canyada está de 
celebración. Este año cumple 
50 años y quiere celebrarlo 
con todos sus miembros de 
la comisión y sus vecinos. 
Para ello han organizado una 
semana cultural en septiembre. 
En 1974 empezó nuestra 
aventura fallera, por eso 
queremos celebrar juntos este 
medio siglo de alegría, cultura y 
pasión por las fallas. 
Es un honor rendir homenaje a 
nuestros fundadores, comisión 
fallera, artistas falleros, y 
colaboradores que han hecho 
posible que nuestra falla sea 
parte de nuestra tradición.
¡Ven y celebra con nosotros 
esta semana cultural, llena 
de recuerdos compartidos y 
experiencias, termiando con 
una Gala, con cena, fiesta y 
baile, una noche muy especial!
La comisión agradece la 
colaboración de todas las 
personas que de una u otra 
forma han colaborado con 
nosotros.

     La falla Plaza Puerta del Sol de La Canyada 
celebra su 50 aniversario con una semana cultural 

La falla de La Canyada celebró 
la noche de San Juan en la 
plaza Puerta del Sol de la 
localidad. Durante la tarde 
y para combatir el calor, se 
organizaron juegos de agua 
para los más pequeños y luego 
ya todos pudieron disfrutar de 
una agradable velada con cena 
para todos y mucho ambiente. 

La noche de San 
Juan se vive en 
la plaza de La 
Canyada 

miciudad
¿QUIERES TRABAJAR CERCA DE CASA?

si buscas autonomía, teletrabajar y
flexibilidad de horarios éste es tu sitio

LA CANYADA TE GUIA  &  GUIA MI CIUDAD

Contacta con nosotros:          617 34 34 30

          comunicacion@lacanyadateguia.com
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La Plaça del Poble de Paterna 
es tornarà a omplir de música 
els dies 14, 21 i 28 de juliol 
amb les actuacions musicals 
d’Una vetlada de tango, 
Babalú Swing Band-Septet de 
Jazz (tribut a Frank Sinatra) i 
Babalú Swing Band-Septet 
vocal (The Great American 
Swingbook), que componen 
la programació de Música a la 
Plaça del Poble 2023.

Els pròxims divendres del 
mes de juliol aquest espai 
urbà acollirà concerts que 
tindran lloc a les 22 hores, 
dirigits a tots els públics, 
complementant així l’agenda 
cultural de la ciutat.

La tinenta alcalde de 
Tradicions, Isabel Segura 

ha destacat que “des de 
l’Ajuntament oferim una 
proposta cultural que 
contribueix a satisfer les 
inquietuds de paterners i 
paterneres, plantejant una 
alternativa d’oci a l’aire lliure 
i fomentant la convivència 
veïnal”.

Música a la 
plaça del poble

El projecte de Música a la 
Plaça del Poble, iniciativa 
municipal que es duu a terme 
des de l’any 2018, porta fins 
a aquesta cèntrica plaça a 
diferents músics i bandes de 
jazz per a difondre i acostar a 
la ciutadania a aquest tipus de 
música en un entorn alternatiu 
durant el període estival.

    Tornen els concerts a la Plaça del Poble de Paterna
CINE  
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La Compañía Onbeat presenta ‘El 
musical de los 80s 90s’, la comedia 
musical original más divertida del 
año. El musical de una época única 
en el que el público compartirá 
la experiencia de los personajes, 
cantando, bailando y siendo 
cómplices de cada uno de ellos. El 
mejor pop español de los 80 y 90 se 
mezcla con éxitos internacionales y 
con las mejores canciones del verano 
que marcaron nuestra juventud.

La inauguración de un bar es la excusa 
perfecta para organizar el reencuentro 
de los amigos del instituto que 

terminaron sus estudios hace 25 años, 
comenzando juntos en el 90.

La Movida del Bacalao es la sede 
donde se reúnen para recordar de 
una época que marcó la vida de sus 
protagonistas, al ritmo de la mejor 
música de aquella juventud, donde no 
existían redes sociales. 

Con el recuerdo de antaño, la realidad 
demuestra que la vida de esos 
antiguos amigos ha cambiado mucho 
respecto a lo que esperaban (unos 
más que otros); pero ellos en el fondo 
siguen siendo los mismos. 

Hasta el 30 de julio puedes ver el 
musical de los 80s 90s en Olympia

L’Ajuntament de Paterna, a través 
de l’Oficina de Turisme, represa 
durant els mesos de juliol i agost 
les rutes turístiques nocturnes. 
Aquests recorreguts, denominats 
“A la lluna de Paterna” i amb 
parada en els monuments 
més importants del municipi, 
permeten a veí/as i visitants 
conéixer més a fons i de manera 
diferent la història de la ciutat.

Així ho ha destacat la Tinenta 
Alcalde de Garantia Social, 
Igualtat i Tradicions, Isabel 
Segura, qui ha manifestat que 
“aquests itineraris turístics són 
una forma diferent de descobrir 
la ciutat i els punts més rellevants 
de la seua cultura” al mateix 

temps que ha posat en valor que 
“l’excel·lent i gran acolliment que 
tenen les rutes nocturnes cada 
any”.
Les rutes “A la lluna de Paterna” 
s’iniciaran a partir d’aquest 
divendres, 7 de juliol i es 
realitzaran tots els divendres 
de juliol i agost a partir de 
les 22.30 hores. El trajecte 
establit començarà en el Centre 
d’Interpretació de la Cordà 
Pepín Damián. A continuació, es 
visitaran el monument al tirador 
de la Cordà i el Casino de la 
Plaça, un edifici del segle XIX que 
va ser l’epicentre de l’oci i de la 
cultura del municipi.

A més, el recorregut previst 

també passarà per l’emblemàtic 
Hostal de la ciutat, en el qual 
quatre generacions diferents 
van conservar la tradició de 
l’ofici de carreter. El Museu de 
Ceràmica i la Torre de Paterna 
seran les següents parades de la 
ruta que finalitzarà en El Calvari, 
recentment rehabilitat.

Per a gaudir d’aquesta ruta serà 
necessària la inscripció prèvia 
a través del whatsapp 607 218 
403, per telèfon al 96 305 31 24, 
o bé enviant un correu electrònic 
a paterna@touristinfo.net o de 
manera presencial en la pròpia 
Oficina de Turisme, de dimarts 
a diumenge, des de les 9 a 14 
hores ( c/ Major, 3)

Tornen a Paterna les rutes turístiques nocturnes



L’Eliana va celebrar el primer cap de setmana de 
Festes Majors 2023

La localitat de l’Eliana ha celebrat 
durant aquest passat cap de 
setmana els seus primers dies de 
Festes Majors arrancant divendres 
7 amb el tradicional pregó que 
va reunir al balcó de l’Ajuntament 
els màxims representants de 
2023: la festera María Vidagany, el 

fester Pablo Marí i el clavari major 
Jaime Planells. Tots ells van estar 
acompanyats per l’actriu i veïna 
Silvia Rico, que va actuar com a 
pregonera i que va fer saltar els 
assistents a la plaça. L’alcalde, 
Salva Torrent, es va dirigir als prop 
de 100 festers per a desitjar-los uns 

dies en convivència i harmonia.
La nit de paelles va congregar 
desenes de grups d’amics i familiars 
per a compartir un total de 1.200 
racions que es van cuinar en més de 
100 paelles diferents. A pocs metres 
d’allí, la plaça Europa va acollir la 
revetla oferida per l’orquestra People 

Band que va amenitzar la primera nit 
de festes al municipi.
El programa va continuar dissabte 
amb el trasllat de la imatge de 
la Mare de Déu de la Puríssima 
a casa de la festera major on va 
passar la nit vetlada per devots i 
devotes. A la mateixa hora es va 

celebrar el concert de Guitarres de 
la Unió Musical i la cordà infantil a 
l’aparcament del Poliesportiu on la 
Penya del Coet Bufat, organitzadora 
de l’acte, juntament amb tots i totes 
les participants van llançar prop de 
1.200 coets per a continuar inculcant 
una de les tradicions més antigues. 
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La Junta Local Fallera de Godella 
ha acudido durante la mañana de 
hoy al tradicional Besamanos de la 
Virgen de los Desamparados que 
ha tenido lugar en la capilla de la 
Escolanía de la Mare de Déu.
José María Musoles, que fue 
investido ayer como nuevo alcalde 
godellense, ha acompañado a los 

representantes de las diferentes 
comisiones falleras de la localidad 
a esta cita.
Desde la nueva Corporación se va 
a apostar por la cercanía con las 
diferentes asociaciones festivas del 
municipio, ya que Godella es fiesta 
y tradición.

La Junta Local Fallera de Godella 
acude al Besamanos de la Virgen de 
los Desamparados



Per segon any consecutiu, un 
grup internacional de joves 
d’entre 16 i 30 anys s’uneix al 
grup de joves de la localitat per a 
dibuixar la història de Manises a 
través de la seua ceràmica en el 
Camp de Voluntariat Arqueològic 
per a joves 2023.

El Campament arqueològic i 
d’excavació dona principi el 3 de 
juliol i finalitzarà el dia 14. Enguany 
l’equip de voluntaris està compost 
per universitaris de València 

i altres ciutats, interessats en 
l’arqueologia ceràmica. Una edició 
que compta amb la participació 
d’estudiants d’arqueologia d’altra 
Ciutat Creativa tal com Glasgow 
(Ciutat Creativa per la Música).

L’activitat ha sigut dirigida per 
Jaume Coll, director del museu 
González Martí de València, i 
el seu equip. “Documentar de 
primera mà no sols on es va 
fabricar aqueixa ceràmica sinó la 
tècnica que es va utilitzar i com 

aquesta va anar canviant, no sols 
és rellevant per a la història de la 
ceràmica valenciana o espanyola 
sinó per a conéixer l’evolució del 
coneixement a escala global”, 
reconeix Jaume Coll.

El campament consisteix a 
col·laborar en les excavacions 
arqueològiques que es realitzen en 
el barri dels Obradors de Manises, 
que és l’espai artesanal en el qual 
es fabricava la ceràmica des del 
segle XIV fins a finals del segle XX. 

El solar on es realitza l’excavació 
se situa en carrer València nº17, 
on s’està intervenint des de fa 5 
anys, atés que en ell s’ha arribat 
a trobar estrats des del segle XIV. 
“Un projecte d’investigació 
sistemàtic de llarga duració 
com aquest, amb participació 
internacional, permet aportar 
informacions noves que reforcen 
aqueixes actuacions articulant-
les amb un major suport històric i 
base científica”, afirma Coll.
Durant la seua realització, 

els estudiants internacionals 
conviuen amb un grup de joves 
locals en les excavacions i a més 
tenen la possibilitat de realitzar 
altres activitats culturals en el marc 
d’aquest programa adaptades a 
les seues característiques. 

A més, coneixeran la història de 
la ceràmica, les tècniques i les 
nocions en matèria arqueològica 
sobre el tractament correcte 
del material des de l’excavació i 
l’extracció del material.

Manises inicia el camp de voluntariat arqueològic 
internacional per a joves

MANISES

Escalante estrenarà quatre 
produccions pròpies en la seua 
temporada 23-24 de la mà de 
creadors valencians i valencianes 
amb diferents temàtiques i 
llenguatges escènics.
 
La diputada en funcions de Teatres 
de la Diputació de València, Glòria 
Tello, ha explicat que “em sent molt 
orgullosa d’haver pogut impulsar 
les noves produccions pròpies 
per part d’Escalante per a oferir 
qualitat artística a la ciutadania i 
suport al sector, així doncs en esta 
temporada comptarem amb les 
produccions de la nova temporada 
seran ‘Peter&Pan’, creada per la 
companyia La Mar; ‘L’home que 
cremava pedres’, creada per Tian 
Gombau; ‘Boira’, de MaQuinant 
Teatre; i ‘Princeses, cavallers i 
dracs’, de Bramant Teatre”.
 
La directora i coordinadora artística 
d’Escalante, Marylène Albentosa, 
ha explicat que “és un luxe 
comptar amb estes companyies 
valencianes i impulsar la creació 
d’arts escèniques dirigides a la 
infància i la joventut en tots els 
seus llenguatges amb equips 

artístics de primer nivell”.
 
Inici de temporada amb 
‘Peter&Pan’
 
Des del 30 de setembre es podrà 
gaudir de la primera producció 
d’Escalante de la nova temporada, 
‘Peter&Pan’, creada per la 
companyia La Mar, una proposta 
de teatre amb música i cançons 
en directe en el Teatre Principal.
 
‘Peter&Pan’ és una versió lliure 
de la cèlebre novel·la de James 
Matthew Barrie i permetrà 
viatjar als records de la nostra 
infància acompanyats per Peter i 
Campaneta i amb el país de Mai 
Més com a destí.
 
A partir d’una adaptació de Xavo 
Giménez i María Cárdenas, 
‘Peter&Pan’ serà un espectacle 
de gran format amb Juli Cantó, 
Neus Alborch, Leo de Bari, Merce 
Tienda, María Guerra, Guille 
Zavala i el mateix Xavo Giménez. 
Fins al 17 d’octubre s’oferiran 
funcions dirigides a públic escolar 
entre setmana i familiar en festius i 
caps de setmana.

 ‘L’home que cremava pedres’
 
Al desembre serà el torn de 
‘L’home que cremava pedres’. 
Produïda també per Escalante, 
és l’última proposta escènica 
del creador internacional Tian 
Gombau en 2024. L’autor, director, 
actor i manipulador que ha viatjat 
per més de 45 països conduirà a 
nous imaginaris amb esta obra 
de teatre d’objectes per a explicar 
la relació d’un xiquet amb el seu 
pare, absort en el seu treball.
 
La companyia de Tian Gombau 
representarà ‘L’home que 
cremava pedres’ al desembre en 
Ribes Espai Cultural, amb diversos 
passes al matí i vesprada. Una 
gran oportunitat per a gaudir de 
l’ambient màgic i poesia visual del 
creador que en 2018 va obtenir el 
Premi MAX a Millor espectacle per 
a xiquets i xiquetes i públic familiar 
per ‘Sabates noves’.
 
‘Boira’ i ‘Princeses, cavallers i 
dracs’
 
De la convocatòria de produccions 
per a 2024 s’han triat dos 

propostes, ‘Boira’ i ‘Princeses, 
cavallers i dracs’. La selecció ha 
comptat amb un comité assessor 
d’experts i expertes format per 
Juanma Artigot, Francis López, 
Benja Doménech, Encarna Dolz, 
Jesús Mascarós i Marylène 
Albentosa.
 
‘Boira’, creada per la companyia 
MaQuinant Teatre, tracta la 
tristesa en la infància a través dels 
ulls d’una xiqueta, Llum, a qui 
acompanyarem en un viatge cap 
al seu interior per a descobrir per 
què sent un buit cada vegada més 
gran.
 
Parlar de la tristesa i la seua 
funció per a connectar amb el 
nostre interior i amb els altres, 
amb una mirada alegre, és la 
base fonamental d’este projecte 
que compta amb la col·laboració 
de la Federació de Salut Mental 
de la Comunitat Valenciana i es 
presentarà sota la direcció de 
Rebeca Valls, amb música en 
directe i l’ajuda d’una il·lustradora 
en escena.

Escalante presenta la nova temporada amb quatre produccions pròpies
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Alcanzar la máxima clasificación 
permite obtener ventajas fiscales, 
compromiso de inversión y 
promoción del área empresarial.
Las Entidades de Gestión y 
Modernización Fuente del 
Jarro y Parc Tecnològic Paterna 
son dos de las 6 únicas áreas 
empresariales, del total de 
738 existentes en la Comunitat 
Valenciana, que han sido 
catalogadas como áreas 
industriales avanzadas.
Esta es la máxima categoría 
dentro de la clasificación 
realizada por el Ivace según 
la Ley de Gestión, Promoción 
y Modernización de las Áreas 
Industriales, que las cataloga 
como básica, consolidada y 
avanzada atendiendo a las 
dotaciones y a servicios que 
ofrecen. Para ser clasificadas 
como avanzadas deben contar 
con una serie de dotaciones 
tanto de infraestructuras como 
de servicios de valor añadido, 
que vienen especificadas en la 
citada Ley.

Áreas 
industriales 
avanzadas: 
Fuente del 
Jarro y PT

EMPRESA

Vicente Mompó, candidat del grup 
popular, ha sigut elegit este divendres 
president de la Diputació de València 
amb els vots dels 13 representants 
del seu partit i dels dos diputats de 
Vox. El vot a si mateixa, en primera i 
segona ronda, de la candidata d’Ens 
Uneix, Natalia Enguix, no ha permés 
desfer l’empat entre el candidat 
socialista, Carlos Fernández Bielsa, 
i el mateix Mompó, que ha sigut 
investit president en liderar el grup 
amb major representació en la 
corporació provincial.

La sessió s’ha iniciat passat el migdia 
enmig d’una gran expectació. Al 
ple de constitució de la corporació 
provincial per a la legislatura 2023-
2027 han assistit el nou president 
de la Generalitat, Carlos Mazón; 

la presidenta de Les Corts, Llanos 
Massó; la delegada del Govern 
en la Comunitat, Pilar Bernabé; 
l’alcaldessa de València, Mª José 

Catalá; la presidenta de la Diputació 
de Castelló, Marta Barrachina; el futur 
màxim responsable de la d’Alacant, 
Toni Pérez; la presidenta del Consell 

Jurídic Consultiu (CJC), Margarita 
Soler, i diferents representants de la 
societat civil valenciana.

Vicente Mompó nou president de la Diputació de València 
amb el suport de Vox i el vot d’Ens Uneix a si mateix

L’Ajuntament de Manises 
ha sigut beneficiari del 
programa d’ajudes a municipis 
destinades a la Transformació 
Digital i Modernització de 
les Administracions de les 
Entitats Locals en el marc 
del Pla de Recuperació, 
Transformació i Resiliència 
(PRTR), convocades pel 
Ministeri de Política Territorial 

(PRTR), mitjançant l’Ordre 
TER/836/2022, d’1 de 
setembre.

El cost total de projecte és 
de 272.043,78 eures,  amb 
una subvenció concedida de 
216.291,23 eures. 

El consistori maniser, conscient 
de la necessitat d’avançar cap 

a un model de ciutat connectat 
amb la ciutadania, a través de 
l’automatització, i garantint 
la seguretat de la informació, 
desenvolupa un projecte 
prioritari, enquadrat dins del 
Component 11, Inversió 3, del 
PRTR, gestionat pel Ministeri 
de Política Territorial.

Manises es beneficia d’una subvenció de més de 200.000 eures

L’Auditori Germanies ha acollit 
el lliurament del XXXI Certamen 
Mini-solstici de Literatura 
Infantil-Juvenil en valencià que 
des de la Regidoria de Cultura 
de l’Ajuntament de Manises, 
a través de les Biblioteques 
Públiques Municipals i amb 
la col·laboració dels centres 

d’Educació Primària, s’ha 
impulsat un any més per a 
animar a la població infantil de 
Manises a escriure en valencià i 
fomentar la seua creació literària.
L’esdeveniment celebrat hui, 
dividit en dos actes, ha tingut 
una participació de més de 
750 xiquets i xiquetes dels 

centres educatius de Manises 
Félix Rodríguez de la Fuente, 
Sagrada Família, Benjamín 
Benlloch, Jose García Planells i 
Trilema el Carmen.
 
Treballs premiats segons 
modalitat i categoria: 

* PREMIS PER ALS CURSOS 1r. 
i 2n. DE PRIMÀRIA:

• Primer Premi Col·lectiu: 
Alumnes lr. A de Primària del 
Col·legi Fèlix Rodríguez de la 
Fuente
Títol: “La perla màgica “.
• Segon Premi Col·lectiu: 
Alumnes lr. Primària A i B del 
Col·legi Sagrada Família
Títol: “ Quina animalada! “.
• Primer Premi Col·lectiu: 
Alumnes de 2n. B de Primària 
del Col·legi Benjamín Benlloch 
Títol: “Quin embolic!”.
• Segon Premi Col·lectiu: 
Alumnes de 2n. A i B de Primària 
Col·legi Sagrada Família
Títol: “ Manises “.
• Individual lr de Primària: Martín 
Juan (Col·legi Fèlix Rodríguez 
de la Fuente)
Títol: “ El pou màgic “.
• Individual 2n. de Primària: 
Hugo Jareño Almero (Col·legi 
Fèlix Rodríguez de la Fuente) 
Títol: “ Catalina vol ser prima “.

* PREMIS PER ALS CURSOS 3r 
i 4rt. DE PRIMÀRIA:

• Narrativa 3r. / 4rt: Autor: Carla 
Borràs Meseguer
Títol: “ Un dia a la terra”
Col·legi: Trilema el Carmen (4rt)
• Poesia 3r. / 4rt: Autor: Rocío 
Giner Vinagre
Títol: “ Vull ser cuca de llum” 
Col·legi: Félix Rodríguez de la 
Fuente (3r)
• Còmic 3r. / 4rt: Autora: Martina 
Huerta Prieto 
Títol: “ Nina la superheroïna” 
Col·legi: Félix Rodríguez de la 
Fuente (3r)

* PREMIS PER ALS CURSOS 5é 
i 6é DE PRIMÀRIA:
 
• Narrativa 5é
Autor:Laia Domenech Pardo
Titol “Els quatre regnes” Col·legi: 
Benjamín Benlloch (5é)

XXXI Premis Minisolstici de literatura en valencià de Manises
MANISES 
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